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Egészséges életmód? Fitness,
Wellness, no szesz? Ugyan már!
Ma pacal, tegnap pacal, holnap
pacal. Vörös, körmös, ragacsos,
zaftos, csípõs, ízletes, a legfino-
mabb. Kinek nem indult be azon-
nal a nyáltermelése és az éhség-
érzete? Persze vannak, akik sze-
rint ez egy undorító étel. �Tele
van rezgõ micsodákkal és büdös
(?) is, pfuj! Ha ennem kéne belõ-
le, azonnal elhánynám maga-
mat!� Ezek az emberek valószí-
nûleg nem jártak még péntek dél
körül Muci pacalfellegvárában,
azaz a �Szentesi úton� található
Betérõ falatozóban. Egy snassz
kocsma, ami pénteken a város,
sõt az ország legnívósabb étter-
mévé változik. Itt ebédel a szar-
vasi vállalkozó- és politikus-elit,
a postás, a fodrász, a villanysze-
relõ, néhány munkanélküli, va-
lamint többtucat fiatal. Ilyenkor
a vendéglátóhely régi idõket idé-
zõ, minden extrától mentes be-
rendezése sajátos, jó hangulatot
teremt. Olyan érzése támad az
embernek, mintha itt mindenki
a rokona lenne. Szerepet játszik
ebben az a természetes vendég-
szeretet is, ahogy minden pacal-
ra éhezõ embert fogadnak. Itt
nem kell fél órát várni a kajára.
Muci fehér köpenyben azonnal
felszolgálja az ovális mélytá-
nyérban gõzölgõ isteni eledelt,
s hozzá a friss, ropogós héjú ke-
nyeret. Ehhez az igazi szarvasi
életérzéshez hozzátartoznak az
egymás után szisszenõ kisüve-
ges Meggy Márkák (gyümölcstar-
talom 1%). S az asztalokon élénk
színekben pompázó mûvirágok,
meg a játékgépek idegesítõ zené-

A pacal halhatatlansága
je, ami ilyenkor andalítóbb hatás-
sal van az emberre, mint egy ma-
rék tabletta DJ. Kruxyw-
rüttybronht buliján. Ez az igazi
drog, a pacal, én mondom gyere-
kek. Függõ vagyok, és nem sike-
rül lejönnöm róla. (Igazából nem
is akarok.) Múlt pénteken �tol-
tam� utoljára, de már jelentkez-
nek az elvonási tünetek. (Hideg-
rázás, szédülés, kiszáradt szájpad-
lás, testsúlycsökkenés, testzsír-
százalék-csökkenés.) De minden
héten eljön az én napom, a pén-
tek, amikor tényleg érdemes fel-
kelnem az ágyamból. Pontban
délben betérek a Betérõbe, és kez-
dõdik a szertartás. Beadom ma-
gamnak az adagot, mert szüksé-
gem van rá, és mert megérdem-
lem.   Tudni kell, hogy Muciék so-
sem hibáznak. Ez a pacal mindig
ugyanolyan finom. Apró különb-
ségeket csak a haladó pacalozók
vélnek felfedezni az egyes pénte-
ki fõzetek között, de ezek az elté-
rések a laikus, néha-néha �betérõ�
vendégek szemével (szájával) ész-
revehetetlenek. Egy ideje viszont
komolyabb, mélyebb értelmû dol-
gok is foglalkoztatnak. A titok, az
eredet, a féltve õrzött RECEPT!
Mert mi lesz velünk, erõs pacalo-
kon edzõdött gyomrú szarvasi-
akkal, ha valamilyen oknál fogva
nem ehetünk többé ebbõl az étel-
bõl? Most kezdek rájönni, hogy a
Muci-féle pacal több szempontból
is olyan, mint a Zwack Unicum.
(Elképzelek egy gyûrött, pacalpe-
csétes cetlit, ami gondosan elzár-
va pihen a Betérõ falatozó széfjé-
ben.) Vessek be parafenoméne-
ket, táltosokat, mágusokat, gon-
dolatolvasókat és boszorkányo-

kat, hogy a szarvasi lakosság,
sõt, az emberiség végre megis-
merhesse az alapanyagokat,
azok pontos arányát, és az elké-
szítés folyamatát? (Ha megfilme-
sítem ezt a sztorit, dögöljek meg
pacal-túladagolásban, ha nem
adja le gasztronóm � dokumen-
tumfilmként a Spektrum.) Vagy
elég lenne elvitelre kérni egy
adagot, s azt azonnal eljuttatni
egy speciális laboratóriumba,
analizálásra? Mindig van megol-
dás. Lehet, hogy jobb nem fel-
fedni a titkos receptet és mód-
szert. Elég, ha a rejtély családon
belül maradva, apáról fiúra,
(vagy anyáról leányra) száll, s a
mindenkori vendégeknek a pa-
calfogyasztás felett érzett elége-
dettségüktõl eszükbe sem fog
jutni többé annak a bizonyos re-
ceptnek a megkaparintása. Hi-
szen ha itt mindig megkapják
majd, amire vágynak, akkor mi-
nek veszõdnének feleslegesen
egy otthoni, maszek Muci-pacal
elkészítésével? Leküzdve min-
den kíváncsiságomat, egy fon-
tos megállapítást teszek: A Muci-
pacalt népünk és nemzetünk ér-
dekében halhatatlanná kell ten-
ni, s hogy ez a recept nyilvános-
ságra hozatalával, vagy annak
örök titokban tartásával érhetõ
el, csak részletkérdés. Végül,
zárszóként, hogy ne legyen sér-
tõdés, felsorolhatnám az összes
olyan szarvasi, s a város vonzás-
körzetébe tartozó vendéglátó-
ipari egységet, ahol kapható pa-
cal, de sokak szerint legtöbben
csak Muciék termékét próbálják
utánozni, több-kevesebb siker-
rel.                       Hartay Csaba

A közelmúltban tért vissza a kí-
naiak negyedik ûrhajója. Az eddig
ember jelenléte nélküli sikeres ûr-
kísérletek után azt tervezik, az
ötödik ûrhajót már legénység kí-
séri a világûrbe. A  szarvasi kuta-
tó-fejlesztõ kht. bikazugi növény-
házában pedig már kikeltek azok
a növények � 14 szarvasi fûfaj faj-
tái � melyek magjai a harmadik
kínai ûrhajón utaztak tavaly már-
cius 25 és április 2 között. Dr.
Janowszky Jánost arra kértük,
bontsa ki számukra ennek a tör-
ténésnek a jelentõségét.

� Egy új nemesítési módszer
kipróbálására ad lehetõséget az,
hogy olyan fûmagok állnak ren-
delkezésünkre, melyek bizonyos
ideig a világûrben tartózkodtak.
Az ûrkörnyezet � a tartós kozmi-
kus sugárzás, a mikrogravitáció,
változó mágneses tér � olyan ha-
tásokat jelent, melyeket egyelõre
a földön nem tudunk modellezni.
Ez a földi viszonyoktól jelentõsen
eltérõ állapot a magokban olyan
génikusan stabil mutációkat indu-
kálhat, amelyek a növények vala-
milyen tulajdonságát megváltoz-
tathatják. Lehet ez a változás po-
zitív és negatív is, de mindenkép-
pen egy új út, új lehetõség a nö-
vénynemesítésben ezeknek a sza-

Szarvasi fûmagok a Mennyei Földön
Lapokat böngészve, híradásokat hallgatva úgy tûnik, nincsen
nagy divatja manapság Kínáról elismerõ hangnemben hírt adni.
Meglehet, része van ebben a �savanyú a szõlõ� effektusnak,
hiszen az európai és az amerikai eredményekkel szemben
kevésbé elfogult vizsgálódónak érzékelnie kell, Kína elszán-
tan halad elõre. Dr. Janowszky János a szarvasi Mezõgazdasági
Kutató-Fejlesztõ Kht. igazgatója szerint pedig a valóság az: aki
számít, az jelen van Kínában. És a szarvasi fûnemesítõk �
általuk Szarvas és a magyar mezõgazdaság � ott van.

porító anyagoknak a felhasználá-
sa. Az értékét mutatja, hogy mul-
tinacionális vetõmag elõállító és
forgalmazó cégek álltak sorban a
Kínai Ûrkutatási Minisztérium-
ban, akik pénzt is készek lettek
volna áldozni azért, hogy részt ve-
hessenek a programban.

� Sokat hallunk manapság a
génsebészetrõl. Ez a módszer
nem felel meg arra, hogy olyan
változásokat idézzen elõ egy nö-
vényben, ami valamilyen tulaj-
donságát elõnyösebbé teszi?

� Génsebészeti úton jelentõs
eredményeket értek el a növényi
tulajdonságok � elsõsorban az
ellenállóképesség � elõnyös meg-
változtatásában. Azonban vannak
fenntartások a módszer alkalma-
zásával, illetve az így elõállított
növények szaporításával, fogyasz-
tásával kapcsolatban, miután az
emberre gyakorolt hatásukat még
nem tudták megfelelõen hosszú
tartamkísérlettel vizsgálni. A gén-
sebészeti eljárás során egy idegen
gént juttatnak az élõ szervezetbe,
míg az ûrkörnyezetben indukált
mutáció egy genetikailag stabil
szervezet spontán megváltozása.

� Hogyan kerülhetett a kínai
ûrhajóra a szarvasi fûmag?

� A Kínai Ûrtudományi Techno-

lógiai Intézet Ûrnemesítési Kuta-
tó Központjával  1998. óta együtt-
mûködik a szarvasi Mezõgazdasá-
gi Kutató-Fejlesztõ Kht. Ez az
együttmûködés vezetett ahhoz,
hogy az ûrnemesítési program
keretén belül a világon elsõként
magyar fûfajtákkal végezzenek
kísérletet az ûrben. A célunk új
növénynemesítési alapanyag fel-
használásával, korszerûbb, haté-
konyabb, versenyképes fûfajták
elõállítása. Kína az ázsiai mi pedig
az európai kereskedelmi
poziciónkat  szeretnénk megerõ-
síteni új takarmány és parktipusú
fûfajtákkal. A fûmagokat, melye-
ket közjegyzõ jelenlétében csoma-
goltunk be és bontottunk fel a
Shengzhou-3 (angolul The Divine
Land, magyarul a Mennyei Föld)
nevû ûrhajó földetérése után, a
kínaiakkal közösen vízsgáljuk to-
vább. A magok fele Kínában ma-
radt, a másik felét pedig idén ja-
nuárban elvetettük a bikazugi irá-
nyított légterû növényházban. Az
ûrkísérlet sikeres volt, hogy mi-
lyen eredményeket hoz, az 4-5
éven belül derül ki.

� Az érdekelne, hogyan kerül-
tek a pénzáldozatra is kész
multik elé?

� Természetesen nem elõz-
mény nélküli, hogy megkaptuk
ezt a lehetõséget. A Kínai Ûrneme-
sítési Kutató Központ vezetõje
elõször 1996-ban látogatott el
hozzánk, majd egy év múlva meg-
ismételte ezt a látogatást. Arra
kapacitált, hogy Kínában honosít-
sunk meg szarvasi fûfajtákat.
2000-ben hét hektáros informáci-
ós kísérletet állítottunk be
Janowszky Zsolt kollégámmal
együtt, mely igen pozítív eredmé-
nyeket hozott. A kitûnõ szárazság
és fagytûrõ képességû és gazdasá-
gi értékû fûfajták sokkal jobb
eredményt mutattak, mint az an-
gol, dán,  holland vagy ausztrál
fajták. Ez volt az elõzménye az
ûrnemesítési programnak. Azóta
� idén januárban � Kínában járt
Németh Imre földmûvelésügyi mi-
niszter, aki azzal a tapasztalattal
tért haza, hogy Kína erõsen érdek-
lõdik a magyar szaporító alap-
anyagok iránt, különösen a
szarvasi szárazságtûrõ fajtákat il-
letõen.                                           K.Zs.

Hó, mindenütt hó. A hó jegyé-
ben teltek az elmúlt hetek Szarva-
son is. Három héttel ezelõtt elkez-
dett esni. Nagyon szép volt! Kez-
detben örült, azt hiszem minden-
ki, pláne a gyerekek. Önfeledten
hógolyóztak, dobták magukat a
nagy, csodálatos, puha fehérség-
be. Belebicikliztek a piheségbe, és
élvezettel dõltek a
puhaságába. Iskolá-
ból jövet. Otthon az-
tán elõkerültek a
szánkók, csuszkák�

A hó csak esett� A
hó csak esett este, éj-
jel, és esett másnap
is� egésznap. Egyre
szebb lett a táj, beta-
kart jótékonyan min-
dent ez a nagy fehér-
ség. Eltûnt a szemét, a
kosz, aztán a kisebb
bokrok, majd a na-
gyobbak is. Néhol
egy-egy kisebb autó
is. Eltûntek az utak, és
lassan kezdett bedu-
gulni a város. Kezd-
tünk belefulladni ebbe a nagy
pihe-puha fehérségbe. Valahogy
már nem volt olyan szép ez az
egész�

A hó pedig csak esett� Esett
este, éjjel, és esett másnap is�
egésznap. Néha fújt a szél. Elkezd-
te összekotorni. Hófúvások ala-
kultak ki. Amit reggel ellapátol-
tunk, azt estére megint vissza-
hordta. Amit estére eltakarítot-
tunk, azt reggelre megint vissza-
kotorta� Csúszkáltunk, botorkál-
tunk. Lapátoltunk, havat toltunk.
Valahogy egyre csúnyább lett ez
az egész hóság.

A hó pedig csak esett� esett�
Esett hétfõn, esett kedden, esett
éjjel-nappal, és mielõtt végkép-
pen belefulladtunk volna a ten-
gernyi hóba, kaptunk egy szép na-
pot, az egyik szerdát. Napfénnyel
ragyogót, tisztát, és szinte hihetet-
len � hóesés nélkül!!! Levegõhöz
jutottunk, idõt nyertünk, és idõt

Amikor még élveztük a hóesést. A Martos Flóra
utcában látható a szarvasi hó-szfinx

Hó, hóóó, hóha te!
nyert a hóval birkózók hada, a
város is. És végre nem
esett�Végre fellélegezhetett a vá-
ros. Végre széttekinthettünk. Ha-
talmas hókupacok mindenfelé.
Rég nem esett ennyi. Rég nem lá-
tott hótenger mindenütt. Az uta-
kon szinte alagútszerû járatok,
magas hópartok, hófalak. Csissz-

csussz csúszkáltunk, botorkál-
tunk, fáztunk, majd megfagytunk,
mert közben 50-60 centi havat ta-
láltunk, no és persze rideg hide-
get.

Azután csütörtökön reggel felé

újra� Hála a meteorológusoknak
(õk jósolták) elkezdett újra esni a
HÓ! Hóra hó! Már kezd unalmas-
sá, egyhangúvá válni ez a tenger-
nyi fehér puhaság. Már nem is
olyan szép ez a sok hó. Már megint
lapátolhatunk, csúszkálhatunk,
botorkálhatunk és cidrizhetünk.

A hó pedig csak esett�
esett�esett� Már
kezd elmenni a ked-
vünk az egésztõl, és
már nem is olyan
szép a hóesés. És
esett... Egyre csú-
nyább lett a gyönyö-
rû sok hó. Óriási jég-
csapok az ereszrõl.
Ráadásul a sok-sok
mínusz, 20 alatt is,
vagy ki tudja mennyi
volt. Már hetek óta
tart a hóháború. Most
szerda van. Két napja
megint esik-esik, esik
és esik. Összeadtam,
úgy néz ki már köze-
lítünk az egy méter-
hez, mármint hóban.

Ez már kész Szibéria. A hó pedig
csak esik, esik, esik� és esik! De
jó!

Már szívünk szerint azt kiálta-
nánk: Hóha te! És hol van a glo-
bális felmelegedés?                       ®

Meghívó
A Szarvas-Békésszentandrási Körös-Holtág Hasz-
nosító Egyesület elnöksége értesíti a tagságot, hogy
beszámoló és tisztújítóó közgyûlését
2003. február 28-án (pénteken) 15 órai kezdettel
tartja a városháza (Szarvas, Szabadság u. 25-27.)
földszinti tanácskozó termében.
Határozatképtelenség esetén a közgyûlést aznap
15.30 órai idõpontra újra összehívom, s a megis-
mételt közgyûlés ekkor már a megjelentek számá-
tól függetlenül határozatképesnek minõsül és meg-
tartjuk.
A közgyûlésre tagjainkat ezúton meghívom, meg-
jelenésükre számítok.
Tisztelettel:                              Gaál Sándor elnök

� Büszkék vagyunk arra,
hogy ilyen szép ez a kút �
mondja Gombár Jánosné,
az AGIP szarvasi töltõállo-
mását üzemeltetõ Gombár
János és Társai Bt. ügyve-
zetõje. � Úgy érzem, az el-
telt három év alatt (1999.
december 18-án nyitottunk)
a helybeliek és az átutazók
egyaránt megkedvelték ezt
a benzinkutat.

Mindent a vevõért!
Benzinkútból sokféle van! Olyan is, ahol az ember nem
csak tankolhat, hanem fel is frissülhet a kiváló minõsé-
gû Segafredo kávétól, capuccinótól. Itt nemcsak az
üzemanyagból nagy a választék, de a tágas, jól felsze-
relt üzletben az autóápolási cikkektõl az élelmiszerekig
sokmindenbõl válogathatunk, s terített asztalnál étkez-
hetünk a nap 24 órájában.

szárad. Üzemanyagaink mi-
nõségét minden hónapban
mintavétellel ellenõrzi az Ál-
lami Minõségellenõrzõ Inté-
zet. Úgy gondolom, meg-
nyugtató dolog vevõink szá-
mára, hogy itt mindig garan-
táltan jó minõségû üzem-
anyagot tankolhatnak.

� Az AGIP-nál is vannak
kedvezményes kártyák, me-
lyek különbözõ engedmé-

részben. A kedvezmény
bankkártyás fizetés esetén
is érvényesíthetõ.

� Nem sok benzinkúton
van ilyen szép, elegáns ét-
terem, mint Önöknél...

� Igyekszünk a rendre,
tisztaságra ügyelni, s leg-
alább ilyen nagy figyelmet
fordítunk az étterem kínála-
tára, a kiszolgálásra is. Reg-
gelit, ebédet, sõt elõfizeté-
ses menüt is készítünk, igen
szolid áron. Tõlünk nem kell
feltétlenül délidõben elvinni
az ételt, nagy hûtõkapaci-
tással rendelkezünk, így
akár este 8-kor is elfo-
gyaszthatják, vagy elvihetik
a megrendelt ebédet.

� Több, mint három éve
üzemeltetik ezt a töltõállo-
mást. Hogyan összegezné
az eddigi eredményeket?
Beváltak-e a számításaik?

� A gyakorlott kútüzemel-
tetõk azt mondják, három
évre van szükség ahhoz,
hogy egy kút felfejlõdjön.
Éppenezért büszkék va-
gyunk arra, hogy az éven-
kénti minõsítésben a hazai
AGIP kutak között mi már a
második évben harmadik
helyezettek lettünk, s ezt a
pozíciónkat 2002-ben is si-
került megtartanunk.  Az át-
utazóktól gyakran halljuk,
hogy Szarvason itt, az AGIP
kúton valóban érdemes
megállni egy rövid pihenõ-
re.                                  (X)

Dr. Janowszky János kínai kollégái körében

� Úgy tudom, sokan a jól
felszerelt automosó miatt
járnak ide...

� Padlófûtéses, kézi autó-
mosónkat valóban sokan
kedvelik. Mint mindenben,
úgy ezen a téren is igyek-
szünk jó minõséget nyújtani
vásárlóinknak. Import mosó-
anyagokkal dolgozunk, az
öblítõ pedig olyan adalék-
anyagot tartalmaz, amely vi-
aszos réteget képez az au-
tón, s így a felület folt nélkül

nyekre jogosítanak. Mekko-
ra ezeknek a sikere?

� Nagyon sok vásárlónk él
az engedmény lehetõségé-
vel, s hadd mondjam itt el,
hogy hamarosan változások
lesznek kártyarendszerünk-
ben. Ezentúl a kártyatulajdo-
nosok összegyûjtött pontjai-
kat üzemanyagra, illetve kü-
lönbözõ tárgyakra is bevált-
hatják. Pontot tankolással és
bármely áru vásárlásával
gyûjthetnek mindkét üzlet-


